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The Waterlow family of London 

 
1. Introduction.   
 

The Waterlows were one of the wealthiest and most influential families in the City of 

London during the Victorian and Edwardian eras, but most people nowadays do not recognise 

the name.  

Members of my own family worked for them for some 80 years from 1875, as both house 

servants and employees in their business ventures, and there is possibly a much earlier 

connection, involving the rescue of a very young Sydney Waterlow who had wandered un-

noticed into a sugar refinery in Whitechapel about 1826, and which may well explain the later 

benevolence shown by him and his family to ours. My grandmother was the illegitimate child of 

one of the Waterlow menfolk, as the result of his liaison with a servant-girl at Christmas, 1880! 

 

The earliest Waterlows found in England were refugees from the persecution of Protestants 

in northern France about 1628, and as for many other non-indigenous families (such as also were 

our Jaggers) it is a very uncommon surname in these islands. Now that all of the censuses for 

England and Wales 1841 ï 1911 inclusive are fully indexed and available on Internet, the 

numbers recorded can easily be foundéé    

   

     Within these numbers, there were three main concentrations of the 

name in England, each roughly of the same size, namely our own 

family based in Central London, another community centred upon the 

east end of the city which is probably descended from a branch of same 

in earlier days, and an isolated group in rural Lincolnshire which 

probably has no tangible direct connection with the London families.    

     

     Much has been written about the more influential members of the 

family, mainly as brief biographical sketches and formal pedigrees 

contained in standard reference works for the peerage and landed gentry. 

   

    There is now a lot of material (and some interesting pictures and portraits) also freely 

available on the Internet, allowing us to learn more about the life and work of some individuals, 

but not readily enabling this to be seen in the wider context of the whole family and their 

environment.  Much of this material appears to have been copied from just a few original 

sources, with selected parts included or omitted, and some errors or ambiguities thereby 

introduced or perpetuated.   

    The formal pedigrees are usually written in a standard, non-chronological and highly 

abbreviated manner, which makes them difficult to read if not used to them, and certainly not 

including detail of their various residences, servants and general family lifestyle which we tend 

to find so appealing in the very much changed world that we inhabit today.  

    The census indexes and the original handwritten images associated with them, also the more 

recently web-based Civil Registration lists (Births, Marriages and Deaths since 1837) together 

with parish registers and probate indexes now enable a ready insight into much more detail, 

filling in the gaps and uncertainties, and allowing cross-checking for errors.   

 

    This article is an attempt at compiling and summarising as much of this material as we found 

to date, into a reasonably chronological and hopefully easily readable story-format account of the 

Waterlow family of London.  A list of the principal references consulted is given at the end.  To 

avoid cluttering up the narrative with numerous footnotes, an accompanying spreadsheet is 

available listing Parish Register and Civil Registration references, transcripts of census entries 

(including servants), together with summaries and a traditional style ñfamily treeò showing all 

150 or so persons involved in this study. 

Year Waterlow 

1841     32 

1851 58 

1861 64 

1871 80 

1881 105 

1891 86 

1901 110 

1911 149 
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    The early history of the family, from around 1580 to 1800, is probably as well documented as 

is ever likely to be possible at this distance in time, and is not repeated in any great detail here, 

merely summarised to set the scene.  Likewise, I have not included full details of the families 

after about 1930, except to outline what subsequently became of the older individuals, the 

company, and the descendency of the present holders of the two family Baronetcies. They will in 

any case know this detail already, and I donôt want to risk causing any offence by inclusion, 

omission or error.  So the focus is on the often-intriguing social history of the period between 

these two extremes, considered by many to be the ñGolden Ageò of Industry and Empire.  

      

      It is emphasised that all of the source material used is available within the public domain 

(Internet, Libraries, Record Offices etc) with the exception of the personal recollections and 

letters handed down within my own family, and noted as such.   

     Some of the older images are of rather poor quality or resolution, but included as a record that 

they exist. As and when better-quality versions are obtained, they will be substituted. 

 

   

2. Early days ï to 1800 

 
    The Waterlow family is of French Walloon descent. This relatively small cultural group, 

living in Belgium and northern France, spoke a Romance-type dialect much more akin to 

modern French than the prevailing Flemish, and sharing some affinity with the Celtic group ï the 

word Walloon is said to have the same etymological root as ñWelshò.  They were French 

Protestant (Huguenot) by religion, adherents of the reformed church established by John Calvin 

from around 1550.  They faced religious persecution almost from the beginning, under an 

intermittent but generally escalating catholic inquisition that culminated in the policies of French 

chief minister Cardinal Richelieu after 1624.  Many thousands came to England in this period as 

refugees, at first a varying trickle, then a veritable flood from the latter year onwards.  

    We can probably infer that the famous battle village in southern Belgium and the London 

railway station named after it should properly be pronounced ñWaterlowò by the ever-careless 

English, since that is closer to the local dialect rendering.   

  

    The first recorded forebear of the later London family is one Walleran Waterlo, born in the 

town of Lille, French Flanders about 1585.  If we were to call him Generation-1 then the present-

day (2010) Waterlow Baronets Sir Gerard and Sir Christopher would be of Generations 13 and 

14 respectively. 

    Whom Walleran married around 1607 is apparently not known; but there are two recorded 

children, a daughter then a son Walran who was born at Lille in 1610. By the year 1628, like 

many of his compatriots, Walleran and his family had come over to Canterbury, Kent, which was 

the initial place of settlement in England for most of the Walloon refugees from around 1574.  

     They mostly arrived via the small port of Winchelsea on the Sussex coast, estimated at 

around 50,000 in total over the years, and were granted asylum in England by the monarch. 

Many of them carried on their trade of silk weaving; there are some surviving weaverôs houses 

of the period in Turnagain Lane, Canterbury.   

    The new community ï called ñstrangersò by the local folk - soon founded its own French 

church at Canterbury, and son Walran married Marguerite Wearre there in September 1633.  

Marguerite was born in Canterbury around 1613, from her French-sounding name surely also of 

Walloon parents. Walran and Margueriteôs family comprises seven known children, 2 boys and 5 

girls born between 1634 and 1647, all baptised in that same church.  This was not in fact a 

separate building, but the refugee community had been granted the use of the whole of the 

western crypt of Canterbury cathedral. To this day, a service in French is held nearly every 

Sunday at 3 pm, in the former chantry chapel of the Black Prince in the crypt.  
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      Sometime after around 1660, Walran Waterlo and some of his family moved from 

Canterbury to the Stepney area of London, more precisely perhaps to that community in 

Spitalfields which was already established as the centre of the Huguenot silk weaving industry in 

the East End.  Marguerite died there in October 1678 aged 65 and Walran at 74 in May 1684.  

Both are recorded as buried at ñStepneyò.   

     

     Walran and Margueriteôs eldest child, also Walran, is the male representative of our 

Generation-3, baptised at Canterbury in August 1634.  On 17th August 1656 he married Jeanne 

Deauville de Lobarre, daughter of Matthieu, clearly another of the ñStrangersò community, at 

their church there.  Jeanne was born about around 1636, presumably also in the city.    

     Walran Waterlo and Jeanne had a total of nine children, born in the twenty year period 1657-

1677 and all also baptised in the Walloon church at Canterbury. The first five were all boys (they 

did have girls afterwards); the fourth was Samuel, born on the 25th November 1663 and baptised 

around two weeks later. He continues our family line below. 

  

     At around the time of his motherôs death in 1678, Walran junior also moved his family from 

Canterbury to Stepney, and evidently continued in his fatherôs trade there successfully since he 

became a Freeman of the Weaver's Company of London in1694, at the age of 60. Both he and 

his wife Jeanne died at Stepney within a few weeks of each other in the autumn of 1715, and are 

buried together there. Walran was 81 years old, a good age for the times, especially in that 

crowded and insanitary part of east London. One of their sons, Jacques, died there also in 

December of the same year, aged only 54, so perhaps there was one of the frequent epidemics of 

cholera or typhoid at that time.            

 

    Samuel Waterlo married Rose Pope 

on 24th May 1686 at the parish church 

of St. Dunstan, Stepney (right) when he 

was 22 years old. She was born around 

1665, but where does not seem to be 

recorded. They went on to have an even 

larger family than his parents, and 

indeed larger than most for the period, a 

total of thirteen known births, though 

several did not long survive the harsh 

environment.   

   The first, named Samuel after his 

father was baptised in 1687 at the Walloon or French church in Threadneedle Street, City of 

London.  It is the first event recorded there for our Waterlow family, but Samuelôs elder brother 

Jacques had a child Marie christened there a couple of years previously.  It had been established 

shortly after the Canterbury one, in 1576, on the site of a former charity hospital. The surviving 

registers start in 1600; however it does not appear to have been licensed for marriages or burials, 

hence those services still had to be performed in the local parish churches. The ñFrench Churchò 

was on the north side of Threadneedle Street, opposite Finch Lane; it functioned until around 

1825 and was demolished soon afterwards.   

     

    The first Samuel died around 1691, aged only about 4; the next child was so named after him 

about 1692 but he lasted only for a year or two. Quite understandably, probably to assist the 

family health, Samuel and Rose returned to live in Canterbury around early 1694, and daughter 

Rose was born there later that year. Then followed a third Samuel, and another daughter, but 

both of these survived only a few months, and the family moved back to London in 1698.  

    Two more girls followed, then a fourth Samuel arrived in the summer of 1701; he was the 

ninth of Samuel and Roseôs brood.  Fortunately he did survive into adulthood and becomes the 

ñGeneration-5ò forebear of our London family line, continued below. A gap of several years 
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ensued, then another 4 children born between 1709 and 1714 completed Samuel and Roseôs 

family, all christened at the French Church. Of these, son David also survived long enough to 

marry and produce children, was then widowed and married again about 1746. 

     We know nothing of the fortunes of the others, nor what age the parents lived to; they 

presumably died in east London.  

       

    Samuel Waterlo junior was baptised at Threadneedle Street on 14th September 1701, but there 

is very little more we know about him either.  He married about 1722, presumably in London, 

but we donôt know to whom, and produced just one known child, son Josiah, born around 1723-

24 at Aldgate, east London.  Because of the small size of his family compared to his 

predecessors, we might suspect he also died fairly soon afterwards, but this does not appear to be 

recorded. However, some of the parish registers for this part of London in the period may be 

missing or totally illegible?  

  

    Josiah Waterlo, our generation-7, married Frances Loftiss in July 1743 at Westminster, 

London and went to live in Shoreditch.  They had six known children born from 1745 to 1759, at 

least 3 of whom did not survive long, and we know little of the others. By 1748, they had moved 

a little further out of town, to the parish of St. Matthew, Bethnal Green. Josiahôs wife Frances 

died in 1759 or maybe soon afterwards, quite possibly in childbirth, probably only in her mid-

30s.  

    The widowed Josiah got married again quite quickly, as was customary in those circumstances 

at the time, by now back again in Shoreditch around 1761. He was then aged about 38, and his 

new bride Sarah (surname Bondman?) around 34; she was presumably a local girl, and had 

probably been married already herself, had children, and been widowed.  Josiah had one further 

known child with her, son Josiah, born on 23rd of November 1762 at Shoreditch.  He becomes 

generation-8 of our family, and the first to be reasonably fully documented. But once again, we 

do not know for sure how many years further his parents lived.  

     

   Josiah Waterlo junior married Sarah Anne Robertson then aged only about 17, ñin Londonò in 

1786, when he was 24.  Sarah was the daughter of one John Robertson by his wife Deborah.  

They had five children, as follows: 

 

 John   baptised on 11th May 1788 at St Mary, Whitechapel 

 James   born 19th April 1790 at Bethnal Green 

 Deborah Ann    born circa 1793 at Stepney 

 Mary    baptised on 18th December 1796 at Stepney 

 Richard Frederick     born circa 1806 (?) at Stepney (the IGI index says ñcirca 1798ò) 

 

     James continues our main line as generation 9 in the section below. He can be regarded as 

the patriarch of the famous London family of Victorian times, and was the founder of its main 

business.  Probably much further detail is available for the other four children, but they were not 

fully researched for this article.  

     Suffice to say that John carried on the family trade as a silk-weaver in East London; he might 

be the John Waterlow who appeared before the Guildhall Sessions on 13th February 1837 ñaged 

46ò charged with an assault on a ñpeace officerò, perhaps at a political demonstration or rally?  

He is shown in the 1851 census at 13 Goulden Place, Bethnal Green, with his son James also a 

silk weaver.   

    Deborah married James Charles Edmiston at the age of 22, on the 18th of February 1816 at 

Marylebone, Central London. They seem to have moved to Leamington Spa, Warwickshire at 

some point, and Deborah died there aged 74 in June 1867.   

    Mary apparently never married, and died in Poplar aged 70 at the end of July 1867; she is 

buried in the East London cemetery.   
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    Richard, a butcher by trade, married Sarah Proudman in the summer of 1842 at Tamworth, 

Staffordshire and emigrated to New Zealand in 1848, arriving at Dunedin by the vessel ñPhilip 

Langò. He died in the town of Timaru, South Island on 30th May 1894, at the good age of 88 

years.  

 

    Father Josiah passed away at Mile End Old Town in early September 1817, aged 55 and was 

buried at St Dunstan & All Saints, Stepney on the 5th.  His wife Sarah Anne survived him for 

another 19 years, and by around 1823 was living in Mile End New Town, Whitechapel, east 

London. Here, as we shall see, she looked after her grandson Sydney Waterlow (Jamesô son) 

during his very early years. She died in December 1836, aged 67 in Mile End Old Town and was 

interred with her husband on the 23rd.            

        

 

3.    James Waterlow  1790 ï 1876 
 

    Little is known about Jamesô early life, however he married and started his business activities 

at around the same time.  For clarity, we separate these two activities in the following 

descriptioné    

 

Marriage and Family 

 

    On the 17th October 1812, aged 22, James married Mary Crakell at her local parish church, St 

Dunstan in the West, Fleet Street.  It is recorded that Mary was a second cousin of James, and a 

ñwoman of some standing in her own rightò  

    

    Mary was born on 12th June 1792 in the 

parish of St Dunstan, the daughter of one 

William Crakell (pronounced Craykell) and 

his wife Mary Ann, nee Edwards.   

    From around 1822, directories show a 

William Crakell, tailor, at 5 Hind Court, 

Fleet Street, and a Sun Fire Office insurance 

policy issued that year shows him at no.4   

As Crakell is a very unusual surname in 

London, this man is very likely the same 

William.  

    This contemporary print of the church 

(looking westwards) does by coincidence 

shows a tailorôs premises at the extreme 

right-hand side, but Hind Court was (and is) 

some 200 yards further to the east on the 

same side of Fleet Street...... 

    

    It is useful to mention here one of William & Mary Annôs other known children, helping to 

explain a later Waterlow family connection; Celia Ann Crakell was born in November 1800 and 

baptised at St. Dunstan in the West.  She married Thomas Richard Harrison on 13th October 

1825 at St Martin in the Fields.  Harrison, born in May 1798, was thus the uncle of Sydney 

Waterlow, and became the Foreign Office Stationer, to whom the latter was apprenticed.  

Thomas died in April 1869, and Celia in August 1871. 

   

    William Crakell continued as a tailor at Hind Court until around 1836. He died at Shoreditch 

in the spring of 1838, and his wife Mary also died there about one year later.  
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     James and Mary had a total of nine children born in the period 1814 to 1830, 6 boys and 3 

girls, known details as follows:- 

  

 Mary Valentina  born 14th February 1814 at Dyerôs Buildings, Holborn; baptised 

23rd March at St Dunstan in the West, Fleet Street; fatherôs 

occupation Law Stationer 

 Alfred James  born 19th June 1815 at Hoxton, baptised at St Luke, Old Street 

 Charles William  born 6th January 1817 at Aldgate 

 Walter Blanford *   born 17th April 1819 at 6 Charles Place, Hoxton, baptised 15th June 

at St Leonard, Shoreditch 

 Ellen Celia  born 25th April  1821 at Crown Street, Finsbury, baptised 7th May at 

 St Leonard 

 Sydney Hedley   born 1st November 1822 at Crown Court, Crown Street, baptised 1st 

January 1823 at St Leonard 

  Albert Crakell  born 23rd December 1824 at Crown Street, baptised 18th May 1825 

at St Leonard (law stationer) 

 Emily Kate  born 26th February 1829 at Crown Street, baptised 12th June at St 

Leonard 

 Josiah   born 3rd July 1830 at Shoreditch           
  

*   this is often rendered as ñBlandfordò (indeed the baptismal register clearly records it thus) but 

Blanford seems to be the correct and intended rendering; the origin of this and ñHedleyò were 

perhaps spouse surnames of earlier generations? 

 

     Crown Street, Finsbury was later named Finsbury Avenue, the middle portion of what is now 

Sun Street, between Wilson Street and Clifton Street, a few yards off the SE corner of Finsbury 

Square. The more specific location of Crown Court given for Sydney was around three 

properties set back from the main 

road on the north side, about 50yds 

east of Clifton Street; it no longer 

exists.   

    James and his family are recorded 

there in December 1823, renting the 

house from a Mr. William Pitt, when 

thieves ñstole 42 yards of carpet, 

value £3-18sò as reported in the Old 

Bailey court proceedings.  Some 

older properties still remain to the 

west of Clifton Street (right) giving 

an idea of what the others may have 

looked like.....     

      

     Ironically, the last-born Josiah was the only one to die in infancy, he passed on in May 1831, 

presumably at Shoreditch, at the age of only 10 months.  

      

     Mary  Valentina married William Stones on 29th July 1848 at St Margaret, Westminster. He 

is described as ñlately of New Zealandò, but was born in Wapping, East London about 1820 and 

was a paper manufacturer. In the 1851 census they are living at 10 Queenhithe, Blackfriars in the 

City of London with one servant; there are no children as yet.  

    The solicitorôs files regarding the trustees of the estate of Albert Crakell Waterlow record that 

Williamôs address in April 1858 was Maidstone Wharf, City of London (probably a business 

one) and by 1861 they were at 4 Haddo Villas, Lewisham with 3 daughters aged 9 down to 5: 

Emily, Marian and Ellen, all born at Queenhithe, and 3 servants. William Stones died on 8th 

February 1866. 
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    Walter Blanford Waterlow was then appointed as a trustee in his place.  In the 1871 census, 

the widow Mary is staying together with her daughter Marian, 16, at the home of her younger 

brother Charles William Waterlow and his wife at 9 St Aubynôs, Hove, Sussex. By 1881 she is at 

31, Parkhurst Road, Holloway, North London, and still there 10 years later. Her 3 daughters, all 

single are with her, Emily is an artist and Ellen a lecturer in Geology & Botany; no occupation is 

recorded for Marian.  Mary Valentina Stones died at Holloway in July 1895 at the age of 81. 

     

     Of James and Maryôs three girls, Ellen was 

married youngest at 21, to George Hickson in 

May 1842 at the Unitarian chapel in South 

Place, Finsbury. We will meet the Hickson 

family again at several points later in this 

account. George was a shoe manufacturer born 

at St Sepulchre, City of London around 1819, 

and in the 1851 census we find him and Ellen 

living at Fairseat House, Stansted, Kent 

(pictured) with 4 servants.  

      Their children Percy 7, William 6, Ellen 4 

and Celia 2 were all born in London. Ten years later the family are back in London, at 

Earlswood House, 35 Highbury New Park, Islington. Daughter Celia is away, and there are 3 

more children, Annie 6 born in London, Frederick 4 at Reigate and Sydney 1 at St Pancras, 

London, so it seems they are alternating between a London home and a country estate.  

     The 1871 census shows them at Highbury New Park again with 3 servants. Son William has 

joined the family shoe manufacturing business with his father and just he and sister Ellen are still 

living at home. Celia is with her uncle Frederick, a solicitorô articled clerk and aunt Beatrice, 

visitors at Fairseat House, Stansted which by now has become a school with her great aunt 

Hannah Grant as schoolmistress.  

     In 1881 George and Ellen Hickson were still at Highbury New Park, but by 1891 Ellen had 

lost her husband and moved to 16 Elsworthy Road, Hampstead, where the census shows her with 

unmarried daughters Ellen and Annie (an artist) and son Thomas, 28 who is now working in the 

family wholesale shoe manufacturing business. Finally in 1901 just Ellen and her grandson 

George, also in the business, are at 152 Adelaide Road, Hampstead, with 3 servants. Ellen also 

lived to 81, passing away at Hampstead in December 1902.  

     

     Emily married Philip Steven King at St John the Evangelist, Brixton on 12th August 1854. 

Philip was 34, so 9 years older than his wife, 

ñgentlemanò resident at Loughborough Park, south 

London; his father was James, also ñgentlemanò. 

Alfred James and Mary Waterlow were witnesses.  By 

1861 they were living at 1 Norfolk Terrace, 

Coldharbour Lane, Lambeth where Philip is listed in 

the census as born in Folkestone, Kent around 1819 

and is a parliamentary bookseller employing 2 men 

and 3 boys. There are 3 children, the first 2 born in 

Brixton and the last in Camberwell, and 3 servants. 

Ten years later the family is at 10 De Crespigny Park, 

Camberwell with 3 more children added, one left 

home and 2 servants; they are still there in 1881.  

       By 1891 however Philip has retired from business 

and the family moved to the south coast at 56 Tisbury 

Road, Hove near Brighton; 3 unmarried children are 

with them, the 2 sons a builder and a tea merchant; 

two servants. They are still there in the 1901 census 
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but Emily died the following year at Steyning, Sussex aged 73.    

    

  The fortunes of each of the five surviving boys are detailed in the separately numbered sections 

following below.   

        

      By 1835, James Waterlow (pictured above right) and his family were living at a smart house 

in Gloucester Terrace, Hoxton, and the 1841 census shows them at number 5 there.  

   

      A ñTimesò advertisement tells us that the residences 

were newly-built around 1801, and were leasehold 

ñcompact, substantial, brick dwelling houses desirably 

situated for air and convenience; rent £108-18s per annumò.  

They then overlooked open parkland just to the north of the 

newly-built St Johnôs Baptist church, later becoming part of 

St. Johns Road with the park built over. Gloucester Terrace 

now comprises the middle part of Pitfield Street, and none 

of the old houses survive. 

 

     In the census, James is described as a Stationer. Of the 

children, only Mary, ñSidneyò (sic) and Albert are shown 

as living at the family home, and none of them have an 

occupation shown.  Alfred has already married; Walter and 

Charles were staying together in lodgings at Aldgate (for 

details, see their individual stories below), Ellen was 

staying with friends at Portman Place, Marylebone and Emily aged 12 was at school with the 

Hickson family in the village of Fairseat, Kent.  There are just two female general servants with 

the family at Gloucester Terrace in 1841.         

      

     Sometime before 1846, James and Mary moved south of the Thames, to a larger house at 

Peckham, Surrey; Huntington Lodge at the corner of Peckham Road and Camden Grove. 

    All of the boys and 2 of the 3 girls had married and moved away by the time of the next 

census, in March 1851. The parents James and Mary appear to have taken a well-earned break as 

they do not appear anywhere in this. Presumably they were away on holiday abroad, perhaps in 

Paris?   Emily could not be found either so she is probably with them.  

        

 

James ï his early business activities 
 

    All the published references suggest that James Waterlow started up his own stationery 

business at Birchin Lane, City of London around 1810-11, a small shop selling copies of legal 

documents produced by Lithography.   

    However, this sounds surprising at the age of only 20 or so, and we might also wonder how he 

raised the money to do this.  Classified advertisements in the Times newspaper provide more 

detail of the circumstances.  The name Waterlow first appears therein in the year 1812, under the 

style of ñEvans & Waterlowò, Law stationers at No.1 Freemanôs Court, Cornhill, and continues 

thus until 1820.   

     It appears that this Waterlow (who must surely be James?) was junior partner to Evans in the 

business, which as well as that quoted seems to function also as an employment and property 

letting agency, and as a mortgage broker at various times. Sir Christopher Waterlow confirmed 

that this man was one Barnard Evans, whom rate books and directories show was still trading 

from Freemanôs Court in around 1821, but nothing further is known about him at present. 

Freemanôs Court was on the north side of Cornhill, between the eastern end of Royal Exchange 



 

Page 9 

and Finch Lane. It is mentioned in Dickensôs ñPickwick Papersò, quite possibly factually, but 

was demolished for complete redevelopment as early as 1848.  

          

    By 1819, Evans & Waterlow had added a second office to their business, at 56 Poland Street, 

presumably the one off Oxford Street, hence a ñWest Endò branch.  In January 1820, the partners 

donated two guineas to a fund affording relief to the ñhouseless and destitute during the present 

inclement seasonò, which might be regarded as the tangible beginning of the famous Waterlow 

philanthropy of later years!    

    During 1820 the business was advertising for a new partner, then in July 1821 appears the first  

entry for James Waterlow on his own, now finally set up at no.1 Birchin Lane, very close to 

Freemanôs Court.  In December that year, he is borrowing money, and looking to take on an 

apprentice.  He is still at no.1 in 1823, but by December 1824 has moved to no. 24 Birchin Lane, 

presumably larger premises, where he 

remained for many years.  The directories 

confirm the above moves, always 

describing him as a law stationer, but the 

Times adverts show that he was also still 

engaging in other activities such as those 

noted above.  

     

     Even more mysteriously, an 1841 

directory shows (in addition to Birchin 

Lane) another partnership, that of 

ñCulshaw & Waterlowò, Law stationers, at 28 Threadneedle Street next door to the Merchant 

Taylorôs Hall, nothing further is known about this at all! 

     

     The by now evidently prospering Birchin Lane business, in which his sons joined him from 

1836 onwards, forms the basis for the ñWaterlow & Sons Ltdò printing and stationery empire. 

The later history of this large undertaking is covered separately, in Section 9 at the end of this 

article.  

 

 

 

    James and his family were members of the Unitarian congregation at South Place chapel, 

Finsbury (picture left below), under the ministry of William Johnson Fox for many years.  

 

     
 

    He also became a member of the Stationersô Company (above right) at some stage as his 

career developed, and the ñTimesò states he was elected a common councilman for the Cornhill 

ward of the City of London in December 1849. He was commended for ñhis exertions to reduce 

the price of gasò. In April 1850 he joined the Committee of Health for Sanitary Matters in the 

City of London, and also about this time, the Commissioners of Sewers (aka ñCity Court of 
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Sewersò) serving in this capacity until at least 1856. This important work was concerned with 

schemes to divert sewage away from the River Thames and alleviate the ñfoul stinkò for which 

the waterway had lately become infamous. Another council post held from 1851 was Chairman 

of the City Lands Committee, and at this time he is also described as the ñCity Remembrancerò 

(an official recorder of Council activities). 

      

    In August 1857, as a means of communication for his expanding business, James set up an 

over-house telegraph system between the Waterlow offices at Birchin Lane and London Wall, a 

distance of 1/3 mile. This was the first such installation in London; it cost Ã50 per mile. Jamesôs 

son Sydney is often credited with this work, but it seems that the latterôs main contribution was 

to modify the original system to make it more suitable for the general use of other companies; as 

we shall see, it was then adopted very quickly. In August 1858, the Waterlow business telegraph 

was extended to the Parliament Street office in Westminster, a distance of some 2 miles.      

 

     In the 1861 census, the family is shown at home at Huntington Lodge. Despite the fact that all 

of their children had long since left home, they now have four servants, a cook, a ladyôs 

companion and two housemaids.  James is a ñretired stationerò having given up the reins of the 

family business to his sons in around 1852, aged 62.  

    The ñTimesò gives a brief description of the property in an advertisement in its edition of  22nd 

April 1862, from which it appears it was only rented, as was quite customary in those times, 

even amongst the relatively wealthy:- 

 

     ñPeckham ï The detached Freehold Residence and Grounds known as Huntington Lodge, 

and Two Cottage Residences ï Haxby Cottage and Ivy Cottage, Camden-grove: 

      MR. MARSH has received instructions from the executors and trustees for sale to SELL by 

AUCTION, at the Mart, opposite the Bank of England, on Thursday, May 15, at 1 punctually, in 

three lots, very desirable and valuable FREEHOLD PROPERTY, situate at Peckham, in the 

main road, adjoining Camden-grove; comprising the substantially brick-built and stuccoed 

residence, Huntington Lodge, containing complete accommodation for a gentlemanôs family, 

with stabling attached, and large pleasure and kitchen gardens (a portion of which are 

leasehold), in the occupation of J. Waterlow, Esq., on lease expiring 1868, at the moderate 

rental of £150 per annum.  

      A Freehold Residence, known as Haxby Cottage (adjoining the above), with garden, in the 

occupation of C.A. Harris, Esq., of the estimated value of £40 per annum; and a Freehold 

Residence, known as Ivy-Cottage, situate at the corner of Camden-grove, with large walled 

garden, possessing a very important building frontage to Camden-grove, in the occupation of 

T.J. Green, Esq., M.D., as yearly tenant, at the inadequate rental of £40 per annum.  

     May be viewed (Huntington Lodge by cards only obtainable of Mr. Marsh) and particulars of 

sale, with plan attached, had at the Mart; of Messrs. Hope & Boyle, solicitors, 3 Sun-court, 

Cornhill; and at Mr. Marshôs offices, 2 Charlotte-row, Mansion-houseò. 
 

  In the census of April 1871, James, by now aged 80, is described as ñFreeholderò at 

Huntington Lodge; evidently he either became the new owner himself at the 1862 sale, or was 

able to buy him out at the expiration of the above-mentioned lease.  Visitors at the house on 

census night were Jamesô son Alfred and his wife, also two grandchildren. There were still 4 

servants; only one remaining from 1861, now promoted to parlour maid, a cook and two new 

housemaids. Perhaps Maryôs companion was still normally there, but had been given the 

weekend off? 

 

   Mary passed away on the 23rd of July 1872, aged 80.  James survived her by almost four 

years, and died at Huntington lodge on 11th July 1876, at the grand age of 86.  They are buried 

together at Forest Hill cemetery. Probate for James was granted for ñeffects under Ã25,000ò. The 

house, which was at the junction of Camden Grove with Peckham High Street, on the NW corner 

opposite Grummant Road, no longer exists.  
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   In the following sections 4 to 8, the lives of each of James and Maryôs five adult sons are 

described in turn by age. For clarity, their descendants are also covered in the sub-sections, 

before moving on to the next family group:   

       

 

4.   Alfred James Waterlow  1815 ï 1886 
 

    Alfred, the 2nd child (eldest son) of James and Mary Waterlow joined his father's stationery 

business at Birchin Lane in 1836, maybe after completing a printing apprenticeship there or 

elsewhere. Prior to July 1839 Alfred was in a partnership also with a W.K. Morland  as 

lithographic printers at Birchin Lane, this was dissolved in that month, and five weeks later the 

name of ñWaterlow & Sonsò first appears, on 24th August.  In an 1841 directory, the partnership 

is styled ñWaterlow, Jas. & Alfred Jas, Law Stationers, Lithographers & Printersò 

 

    He married Isabella Jameson on the 10th 

February 1838, at the Unitarian South Place 

Chapel, Finsbury, at the age of 22.  Isabella 

was the daughter of John Jameson of Holborn 

and his wife Elizabeth, nee Key, born on 6th 

Sept 1815 and baptised at St James, 

Piccadilly. 

 

    Alfred and Isabellaôs family comprised a 

total of 11 children born in the period 1839 to 

1857 as follows:-  (all eleven had Jameson as 

a middle name, in addition to those shown) 

 

Mary     born 25th January 1839 at 24 Birchin Lane, Cornhill   

Isabella   born 2nd February 1841 at 24 Birchin Lane 

Alfred   born 2nd July 1842 at 11 Charles Square, Hoxton 

James   born 31st May 1844 at 11 Charles Square 

Herbert    born  24th March 1846 at 22 York Road, Lambeth 

Florence   born 5th December 1847 at 22 York Road 

Beatrice   born 3rd July 1849 at 22 York Road; christened at age 27 on 

19th February 1877 at St Thomas, Marylebone when she was resident at 

the then family home of 25 Park Crescent, Portland Place; father then 

ñgentlemanò 

Eva Christiana  born 24th December 1850 at 22 York Road; baptised age 26 with Beatrice 

Walter    born 24th October 1852 at 22 York Road 

Walter    born at 47 Finsbury Square, baptised 26th November 1854 

Jessie    born 7th December 1857 at 47 Finsbury Square; christened at age 22 on 

31st January 1878 at St Thomas, Marylebone when she was resident at 25 

Park Crescent; father ñgentlemanò 

  

    The first Walter Jameson was the only one of the 11 to die in infancy, on 27th February 1854 

aged 16 months. This was at Reigate, Surrey, to where he had presumably been taken to 

hopefully benefit from the clean country air. He was buried at St Mary Magdalene, Reigate on 

2nd March. This seems to be the earliest recorded mention of this town, where several members 

of the Waterlow family were later to establish their country homes.  

    

 The subsequent lives of the four surviving boys are described in the subsections 4.1 to 4.4 

below. The girls married as follows: 
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Mary   from 25 Park Crescent, Marylebone at age 25 to Charles Davis Harding, a paper 

merchant of 24 Birchin Lane, at St Michael Cornhill on 19th May 1864. Charlesô 

father was William, gentleman. The certificate records a good clutch of Waterlow 

signatures: her father AJ, sisters Mary & Isabella, also Sydney Hedley.  

    By 1881 they were living at Rookwood, on the periphery of her fatherôs Great 

Doods estate at Reigate and ten years later at Holdenhurst Village near 

Bournemouth. She died there on 14th August 1891 and is buried close to her uncle 

Walter Blanford Waterlowôs family vault at St. Mary, Reigate. Her husband and 

both his parents are also recorded on the headstone.  

 

Isabella  also 25, to Alexander Sowerby Hay of Sheffield, at Reigate on 25th April 1866. 

Alexander became a partner at the London firm of bankers Naylor, Renzon & Co.  

     In 1871 they were at 16 St Johnôs Terrace, Marylebone, with Alexander shown 

as an ñAmerican Merchantò born in London about 1840; they have three children 

and 3 servants.  

     Ten years later they were living at Nettlestone, 21 Fitzjohnôs Avenue, 

Hampstead but Alexander, now described as a merchant, is away in the United 

States on census night. At the same house in 1891, Alexander is away again; there 

are now 7 servants, ditto in 1901 with 9 servants! He died in April 1910 aged 69 

at Westminster.  

     In the 1911 census Isabella at 70 is living at 44 Campden House Road, 

Kensington, somewhat improbably described as a farmer. Two of her daughters, 

also both widowed, are with her, together with 2 grandsons and seven servants. 

Isabella passed on in the spring of 1930 aged 89, at Hertford, Herts 

 

Florence at age 22, to John Hill , a banker of Highbury, London at Reigate St Mary on 19th 

Nov 1870.  This John Hill is the elder brother of Mary Hannah Hill who married 

Herbert Jameson Waterlow ï see below.  

    In the census a few months later John & Florence are living at 58 Belsize Park, 

Hampstead with 2 servants; John was born at Walthamstow about 1842.  

    In 1881 they were at the same house but ten years later are found at 22 

Maresfield Gardens nearby; 3 children are still at home and there are 6 servants. 

Florence died in the spring of 1900 at Hampstead. 

 

Beatrice  at 38, to James Alexander Hutchison at St George, Hanover Square on 8th Nov 

1887; in the 1891 census they are at 50 Belsize Park, Hampstead with James a 

Foreign Merchant Bankerôs clerk born around 1847 at Islington. They have 3 

young sons and 4 house servants.  

       By 1901 Beatrice was widowed and living at 91 Fellows Road, Hampstead 

with just her two elder sons and 2 servants. In 1911 she was at 19 Lambolle Road, 

Hampstead, with her son Leigh Richmond Hutchinson, 21 for company, and two 

servants.  She died in 1940, aged 91 

 

Eva     from 25 Park Crescent aged 29, to Dennis Cawood Embleton, a surgeon from 

Hurworth upon Tees, County Durham, at St Marylebone parish church on 11th 

May 1880.  Her father AJW was the only Waterlow witness on this occasion. 

Dennis was the son of another famous surgeon, also Dennis and his wife Elizabeth 

who were married at Gateshead in 1847. He was born in March 1854, so was 4 

years younger than Eva.  

    They do not appear in the 1881 census, but by 1885 were living at St Wilfred, 

St Michaelôs Road, West Cliff, Bournemouth, and are shown in the 1891 census 

there with 4 children and 4 servants. At this time, Eva is calling herself by her 
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middle name, Christiana.    With the similar names and occupations, confusion 

can arise between father and son; the latter died first, at Wareham, Dorset in the 

spring of 1900 and his father just a few months later at Newcastle on Tyne aged 

90.  

     By the time of the 1901 census the widow Eva has moved back to the London 

area with her 4 children, reverted to her first name, and is ñliving on own meansò 

at a new ñSt Wilfredò in Green Lane, Northwood, Middlesex.   Eva died in late 

1909 at Hampstead, aged 58. 

 

Jessie  from 25 Park Crescent at age 25, to Ernest Layton Thornton, wine merchant 

aged 28 ñof Oporto, Portugal and Reigateò, at St Marylebone on 3rd April 1883; 

Ernestôs father was William, a surveyor. Her father AJW was the only Waterlow 

witness.  They went to live in Oporto.  By 1911 Ernest had retired as director of a 

wine company, and they then returned to England, living at Ringstead, Oatlands 

Chase, Weybridge, Surrey, with 3 servants. Their daughter Nesta aged 23 is with 

them, she was born in Oporto. Jessie died in early 1952 at Weybridge aged 94.  

 

    All of the above indicates nicely where Alfred and Isabella 

Waterlow made their homes in this period. In the early days of 

their marriage, they were evidently ñliving over the shopò in 

Birchin Lane, and the census of June 1841 shows them there, with 

Alfred a Law Stationer as expected, but only the baby Isabella, 

aged 4 months. Staying with them were two young male printerôs 

apprentices, and they also had 1 female family servant. Where 

was 2-year old daughter Mary then?   

      From 1841-2 until around 1845, they had moved to the then-

fashionable area of Hoxton, just outside of the city boundary north 

of Finsbury, and nearer to his parents at Gloucester Terrace. Most 

of the older houses in Charles Square have long gone, replaced by 

modern flats, but that at no. 16 survives to show us what they 

were probably all like...... 

 

   Then it was off south of the river, to Lambeth, presumably a 

larger property to cater for their growing family.  In the March 

1851 census, Alfred James is at home at York Place there, with his sons Alfred, James and 

Herbert, and the daughters Florence and Beatrice.  

   Alfred is a wholesale stationer, and the complement of servants has now grown to four: 

nursery governess, nursery maid, housemaid and cook, all young unmarried women.  We find 

Alfredôs wife Isabella in Kent on census night, together with baby Eva, visitors at the house of 

one Augustine Edminster, a draper and his wife, presumably family friends in Westerham town.  

     The elder daughters could not be found in the 1851 census index; at age 10-12 they are 

probably away at boarding school, either not recorded by the enumerator, grossly mis-indexed 

(possibly due to illegibility) or maybe even abroad (Paris?), though they seem rather young for 

such an adventure.  

     

    By 1854, possibly as a consequence of young Walterôs death, the family have decided to move 

back to the pleasant green spaces just north of the city, to a grand five-storey town house at 

Finsbury Square. This was developed by the eminent architect George Dance the younger from 

1777-1792 as ñan attempt to create a West End atmosphere in the Cityò.  Comparing with a 

contemporary map, the print (left) seems to show the houses on the north side of the square, 

numbered 13-26 from City Road (left) to Christopher Street (centre), but the blocks on all four 

sides were probably similar in appearance. Alfred and Isabellaôs home at no 47 was thus on the 
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South side, the fourth from the western end. Our other print (right) shows the south west corner, 

looking across to the north side houses again in the left background. 

     Their next-door neighbour at no. 46 from around the same time was the eminent ophthalmic 

surgeon George Critchett and his family, who became firm friends; we meet them again later.  

 

    
 

Also nearby at that time, at no. 30 on the east side of the square lived Alfredôs brother Albert 

Crakell Waterlow and his family, as described in section 8 below. The prints show the Finsbury 

Square houses in 1827-28.  

  

    In December 1857, Alfred was elected as a common councilman for the Cornhill ward of the 

City of London, joining his father James in that service. In April 1858 he was appointed as one 

of the trustees of his late brother Albertôs estate, replacing a Mr. Simpson who had recently died.          

     

    The 1861 census shows Alfred, Isabella and six of their ten children at no.47. Alfred senior is 

described as a ñstationer employing 550 hands; commissioner of accountancy for the City of 

Londonò. Mary and Isabella (aged 22 and 20) have no occupation shown, it was of course the 

fashion then for wealthy daughters to remain thus until their marriage. Sons Alfred and James 

(18, 16) are stationerôs apprentices, surely within the family business. Both Walter and Jessie are 

shown as ñscholarsò, the latter only 3 years old!     

    There are five servants, a married coachman aged 47, and four single girls in their twenties; 

cook, a French-born nurse, parlour maid and housemaid. The coachman (who probably served 

also as valet and general man-servant to Alfred) and his family probably occupied the basement 

rooms, with the coach and horses kept around the back, and the female servants those under the 

eaves in the attic.       

    Of the other children, Herbert is found at school in Bell Street, Reigate in Surrey, where the 

master in charge was one John Payne, a surname that as we shall see recurs in Herbertôs later 

lif e.  Florence is likewise a boarding pupil at 10 Princes Square, Paddington, and Beatrice is with 

Eva at the Fairseat House School in Kent.  

  

    Until the 1860s Finsbury Square was the fashionable centre for the medical profession in 

London, convenient for their wealthy clientele of the City, hence George Critchettôs presence 

there from around 1849. When the city magnates started to drift westwards, setting up larger 

homes in the then more spacious West End the medics naturally followed suit, to congregate in 

Harley Street, Marylebone and the surrounding area, where they remain to this day. In our case, 

both moves occurred in the latter part of the year 1863, Alfred Waterlow and his clan going to 

his final and grandest residence, 25 Park Crescent, in the magnificent Nash terrace overlooking 

Regentôs Park, and his friend Critchett with his to Harley Street, first to rented rooms at no 79 

(re-numbered to 29 in 1866) then in 1868 to his permanent abode at no. 21, just a short distance 

away from Park Crescent.  
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     It is a great pity that the beautiful houses in Finsbury Square have long been demolished, and 

replaced by modern offices. My father worked in one of these, almost exactly on the site of 

Waterlowôs old home, for many years without knowing of the connection. When we found out, 

he said that the area had been insurance and finance offices for as long as he could remember 

(back to the 1920ôs), and from maps it is apparent that the process was already well under way 

before the Great War. 

 

     In the 1871 census, taken 

during the Easter weekend, we 

find only servants in residence at 

25 Park Crescent.  

     Our picture is of the western 

block of the Crescent, and no. 25 is 

towards the right-hand side, above 

the parked cars.   

 

    As already noted above, Alfred 

and Isabella are staying with his 

parents at Huntington Lodge, 

Peckham, and have their daughter 

Beatrice with them.  

     Eva is visiting the Hicksons at Fairseat House School, Stansted, Kent on census night. All the 

other unmarried children are evidently away elsewhere then, and the youngest, Jessie, does not 

appear in the index at all, so was probably abroad.   

    In the April 1858, April 1866 and June 1871 solicitorsô files regarding the trustees of his late 

brother Albert Crakell Waterlowôs estate, Alfred is shown as a Law Stationer, with address 24 

Birchin Lane, City of London, together with brother Walter Blanford, but this is of course their 

office. 

 

     In January 1875 Alfred is recorded as having purchased Belle Vue House, 132 Kingôs Road, 

Brighton in Sussex, but there is no evidence that he ever actually lived there, just renting or 

leasing it out as an investment. He sold it on to a refreshment house proprietor in December 

1884, at the same time lending the buyer over half the purchase price of £7000 on mortgage!       

 

     Back in 1868, my great-grandfather, the Dublin-born William Jaggers had joined Critchettôs 

Harley Street household as his butler, where he was to remain for many years. He was aged only 

22, and is thought to have been recommended to the prestigious post through the influence of 

Alfred Waterlowôs brother Sydney.   

    Somewhat later, about 1879, a young woman by the name of Rachel Kezia Maskell also 

joined Critchettôs service as a housemaid.  At Christmas 1880, it is thought that the Waterlows 

threw a grand society house party at Park Crescent, to which the Critchetts were naturally 

invited, taking with them their own retinue of servants to help out.  A few weeks later, it became 

apparent that Rachel Maskell was pregnant as the result of an illicit ñupstairsïdownstairsò 

liaison, it is said, with one of the Waterlow boys during this event.  

     We consider the likely candidates for the father in the sections below, in looking at the lives 

of Alfred Waterlowôs sons. As to what happened subsequently, Alfred Waterlow, George 

Critchett and William Jaggers evidently discussed how the child could be given a respectable 

upbringing, with the result that Jaggers recommended Rachel should be married to his eligible 

stepbrother, Frederick Hammond; this duly took place quietly and without further delay during 

March 1881. The couple were set up in an elegant and spacious new home at Colosseum 

Terrace, Albany Street, and the baby, named Ethel Margaret Hammond was born the following 

September.  Frederick Hammond continued his previous occupation as an insurance collector, 

taking weekly premiums door-to-door for Sydney Waterlowôs various hospital funds, and his 
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wife as housekeeper to the Critchetts.  It is good to report that they lived happily ever after, 

going on to have a large family of their own. Ethel in due course married William Jaggersô son 

William Charles, becoming my grandparents, and the story of her unorthodox (though apparently 

then quite commonplace) start in life was handed down through our family.  

  

    Meanwhile, back to Alfred Waterlow at Park Crescent. Number 25 was (and still is) in the 

western block, a few doors from the Portland Place end. There are mews houses, stabling and 

carriage accommodation (nowadays garages) to the rear.  In the 1881 census, Alfred and 

Isabella, by now both aged 65 are at home with their unmarried children Walter and Beatrice, 

also the widow Kate of their son James Jameson (see section 6 below). On census night daughter 

Jessie is on holiday, staying with friends at 21 Selbourne Road, Hove in Sussex. 

    Alfred is described as a Justice of the Peace for the county of Surrey, he was at that time also 

serving as a Deputy Lieutenant and Commissioner of Lieutenancy for the City of London. He 

had just been given a grant of Arms on the 6th February 1881 ï somewhat sinisterly consisting of  

ñtwo lions, a skull & shinbonesò, the derivation of which is not known.  Son Walter is practising 

as a Barrister-at-Law.  There are now no fewer than eight servants, but somewhat surprisingly, 

no butler (or perhaps he has been given the weekend off?). The only male is a footman; the 

others are cook, 2 ladyôs maids, parlour and kitchen maids, and 2 housemaids.   

     

     After Alfredôs friend George Critchettôs death in late 1882 at Harley Street, we believe that 

William Jaggers came to work for the Waterlows at Park Crescent, probably as butler, but maybe 

also serving as coachman and valet.  He was no doubt kept very busy; the Surrey connection 

mentioned above resulted from the fact that in 1863 Alfred bought a country estate at Reigate, 

some 25 miles south of London, and surely made frequent journeys to and fro. The house here 

was a somewhat rambling property dating back to around 1650, known as ñGreat Doodsò in 

what was then a very unfashionable area of the town. It was 

part of a large estate which also included High Trees Farm, 

which came up for sale in 1863; he had previously rented a 

smaller property, ñFairlawnò nearby.  As noted above, Alfred 

apparently had connections with this part of Surrey as far back 

as 1850 at least; perhaps he had attended boarding school there 

around 1830?  He was a keen amateur rose grower, and the area 

was well known for this activity.    

    Alfred James Waterlow passed away on 30th November 

1886 at Great Doods, aged 71, and is buried at Reigate St 

Maryôs churchyard.  Probate was granted in the sum of 

£121,009-10s-3d. His widow Isabella then relinquished 

occupation of the Park Crescent house and continued to 

live at Reigate for some while; she was still at Great 

Doods in 1891. The census shows that she has her 

grandchildren James Francis and William Alfred 

Waterlow staying with her, plus two other visitors and 

13 servants including 4 gardeners.      

     The major part of Waterlowôs 32 acre Great Doods 

estate was split up after 1897, and the grounds largely 

built over for residential housing, the outbuildings and 

estate offices being sacrificed for their gardens. The last 

remaining 5 acres, including the mansion house and 

many horticultural glasshouses were sold for re-

development in 1906, and sadly the fine old building 

was then demolished.  A sale notice in that year shows 

it as having 18 bedrooms, 2 bathrooms and a billiard 

room amongst others.   
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     Isabella and grandson James then moved to Strathray House, 55 Eton Avenue, Belsize Park, 

Hampstead, which, as we see later had been the main residence of her late husband Alfredôs 

brother Charles Hickson Waterlow until 1896.  This is a little strange since the two sides of the 

family had fallen out as a result of the business split in 1877, as documented in section 9, but it 

seems the old adversities were forgotten on this occasion.  The 1901 census shows Isabella and 

James at Strathray, with 8 servants including a coachman and groom.  

   Isabella Waterlow died at the Eton Avenue house on 14th December 1903, at the age of 87.  

 

 

4.1   Alfred Jameson Waterlow  1842- 1925 
 

    Alfred, the third child (eldest son) of Alfred James Waterlow and Isabella Jameson, was as we 

saw above a stationerôs apprentice in 1861 at the age of 18, living with his parents at 47 Finsbury 

Square. He married Frances (Fanny) Howard Cresswell at Reigate St Mary on the 10th 

February 1866, another piece of evidence as to the familyôs early connection with this Surrey 

town.  

    Fanny was born on the 13th October 1842 at Westminster, the youngest daughter of Joseph 

Cresswell, solicitor and attorney, whose wife had died when Fanny was young. By 1851, Joseph 

was practising in Folkestone, Kent, and they are shown in the census living at quite lowly 

sounding Viaduct Cottages in that town. Ten years later, 

Fanny is found in the census staying with her sister Katherine 

and her husband James Pugh, a fancy outfit agent, at 38 Alpha 

Road, Marylebone, with no occupation shown for her.  

     

    Alfred and Fannyôs first marital home was, according to the 

directories, at 337 Essex Road, Holloway, North London, but 

by 1868 they had moved somewhat up-market, to 12 St Johnôs 

Wood Terrace, Regentôs Park.  

    The 1871 census shows them there, with Alfred at 28 now a 

fully-fledged stationer with the family firm. They have two 

female servants, a cook and a housemaid. This relatively small 

house still survives, in a smart yellow-brick Georgian row. It 

is above and to the left of the street name board in our 

picture..... 

   

    As well as his business activities Alfred had a military role as a volunteer with the Honourable 

Arti llery Corps; he was recorded as promoted from Sergeant to Second Lieutenant in January 

1867, and to First Lieutenant in August that year.  Their well-known training and parade ground 

was adjacent to his old home at Finsbury Square.   

 

   Around 1879, still childless after some 13 years of marriage, Alfred appears to have left Fanny 

and taken up with a mistress. The evidence for this came first from his 1891 and 1901 census 

entries, both of which show him as having a new ñwifeò named Julia!   

    Further investigation reveals that she was born Julia Weston in the spring of 1856 at Portsea, 

near Portsmouth, Hampshire. Her father, Thomas Richard Weston and his wife Julia kept the 

Sussex Hotel in Russell Street, Portsea around 1861.  By 1871, she has moved with her parents 

up to South London, where they ran the Castle Tavern at 188 Camberwell Road, and on 1st 

December 1872 Julia married William George Robinson at St John the Evangelist, East 

Dulwich, still only aged 16, though the register shows her as 18. William is recorded as age 26, 

ñgentlemanò of 20 Crystal Palace Road, whose father John Thomas Robinson was a solicitor.  

William and Julia had two known children, registered as Maud Robinson, born in early 1875 at 

Beckenham, Kent, and Ethel likewise in spring 1876 at Croydon, Surrey.   
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    We do not know what then happened to William Robinson.  Julia turns up next in Paris during 

1880, where she gave birth to two more children, twins Una Gladys and Eva Dorothy. These 

names sound much more ñWaterlowò inspired than her previous two, and Alfred claims them as 

his in the later censuses (but he also shows Maud and Ethel as his then!).   

    It would appear that Julia has left William sometime in the previous two or three years and 

that Alfred took her to Paris around 1879.  Why would he have been there?  We originally 

thought that he was negotiating and planning the building of a new Waterlow printing works at 

Paris, which started production in 1883, but then realised that this was built by Waterlow and 

Sons, whereas Alfred since the split of the family business has worked for the rival Waterlow 

Brothers & Layton Ltd (WB&L).   

       

    If we assume that the children Una and Eva are his by Julia, and that the birth year of 1880 is 

correct then evidently he was in Paris on some other business (perhaps spying on their rivalsô 

activities?).  We did originally consider him as a possible candidate for the true father of Ethel 

Margaret Hammond, but in the above case it does seem unlikely. However, he might just have 

come back to his parentôs house for a few days at Christmas 1880?   

   On the other hand, if the twins were Juliaôs by William Robinson, and Alfred only went to 

Paris during 1881, what would then be the most likely reason for his being sent over there?  

Perhaps, as in many other such cases, by command of his father for getting a servant girl 

pregnant!  

    The births of Eva and Una must surely be registered in the French equivalent of our civil 

registration; if so under what surname?  But finding this would be tedious; there are as yet no 

Internet search aides, and as we do not know an address, all 21 districts or ñarondissementsò 

would have to be searched. 

    It is no surprise to find that neither Alfred nor Julia appear in the April 1881 census in 

England, they were surely still in France then.  No censuses of the period for the Paris region 

appear to exist. Julia had one further child in Paris, Alfred Hubert M., born on 2nd September 

1883, but we have as yet no more definite evidence that Alfred Waterlow was the father than for 

the previous two. Meanwhile however we find that William George Robinson petitioned for 

divorce from Julia in both 1880 and 1883, with Waterlow named as co-respondent. The first 

occasion was presumably unsuccessful.  

    There seems to be no more information available until the 1891 English census, when Alfred, 

Julia and the children are back on home ground. They are living at ñVaravilleò, Cranbrook Road, 

Gantôs Hill, a district of Ilford in Essex, with Alfred described as ñSecretary to a companyò, no 

doubt WB&L. All five of Juliaôs children are with her; she claims to be Alfredôs wife and the 

children all as his. There are two young female domestic servants. Varaville was a newly built 

detached house on the Ilford Park Estate development of the Liberator Building Society, let out 

for rent at approximately £60 per annum.    

    We know very little about Alfredôs career compared to some other members of the family, but 

over the next few years he was appointed a Commissioner of Lieutenancy for City of London, 

following on from his father, and was a Captain of the Honourable Artillery Company. 

    

    The family stayed at the Gantôs Hill house until around October 1895, when it was advertised 

for re-letting then subsequently sold.  By 1901 they have moved back across London, now 

residing at 85 Oakley Street, Chelsea.  The census that year shows Alfred as a retired stationer, at 

the age of 58, and of the children, only Maud, a daily governess and Una, a hospital nurse remain 

at home. There are still 2 general house servants.  None of the other three children could be 

found in the EnglandïWales census index, so are maybe together on holiday in France? 

   

    Juliaôs first child Maud never married, and died at Truro, Cornwall in spring 1948 aged 73, 

registered with surname Waterlow.  Ethel was possibly married late, to Charles Brignell in 1943 

(as Waterlow) but nothing further is known about her.  
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     In 1911, Eva at 31 was a hospital nurse and ñtemporary servantò to Douglas Clifton Brown, a 

captain in the 1st Kingôs Dragoon Guards and his family at 8 Hans Crescent, Chelsea. One source 

states that she died unmarried at Franfield, Sussex in 1977 aged 97; this is so recent it must 

surely be correct, but there is no register entry for her as a Waterlow; perhaps she had married 

abroad at some point? 

     Una married Russell Henry Jocelyn Swan at Westminster in the summer of 1908 (as a 

Waterlow) and by 1911 they were living at 75 Wimpole Street, Marylebone where Russell was 

in practice as a consulting surgeon. They have a daughter Una Jocelyn aged 2 months, and Unaôs 

sister Maud Waterlow is staying with them on census night. There are 4 servants. Una died in 

late 1924 at Marylebone aged 44 and Russell on 2nd March 1943 at 66. 

   

    Alfred Hubert  became a merchant seaman; a couple of voyages are recorded for him as 

ñseaman apprenticeò, at 17 aboard the ñAristidesò from London to Sydney NSW arriving 10th 

December 1901, and just over a year later making the same trip on the ñOrontesò, landing on 2nd 

January 1903.   

     By 1904 he had been made up to 3rd Mate, continuing on the London-Sydney run, by the 

ñWarrigalò arriving 29th February, then as auxiliary 2nd mate on the ñWakoolò ditto 20th October 

and again on 5th March 1905. Promoted to 2nd mate, still on the Wakool, a further trip is recorded 

as landing 28th July.  

    There is then a big gap in the records, during which Alfred married Ethel Jean Wedderburn  

(who was born 1879 at Burwood, New South Wales, Australia) at Fulham on 6th September 

1909. In 1911 she is alone at 49 Chipstead Street, Fulham on census night, Alfred evidently 

being away at sea again. 

     The published shipping register entries for him continue from 21st March 1919 when Alfred 

was engaged as Master of the vessel ñKermanò at Tilbury Docks, London. His maiden long-

distance voyage in the new post was out of Glasgow on 1st April bound for New York, arriving 

there on the 15th. He is detailed:ò born Paris, British Subject. Height 6ft 2ins, weight 168lbs, 

address 43 Lathom Road, Twickenham, Middlesexò. In October 1919 he took his ship from 

Colombo, Ceylon to New York arriving on the 23rd.  

    

    In 1921-2 Alfredôs wife Ethel and their two children Beverley Jean and Ian made an extended 

visit to her home town in Australia, travelling out from 33 (sic) Lathom Road on 21st September 

1921from London to Sydney on the ñBaradineò, arriving on 14th November, ñintending to stay in 

Australiaò. The return trip was made in September 1922 by the ñBalranaldò arriving in London 

on the 23rd. They were now accompanied by Ethelôs sister Margaret Fletcher Wedderburn 

making a visit to England. Their destination address was ñFern Bankò, Broomhouse Road, 

Fulham.  

    Meanwhile Alfred was based in Canada from 1921; he made a homeward voyage as passenger 

on the liner ñPresident van Burenò from New York to Plymouth arriving 4th February 1923. A 

master mariner, he gives his address as ñJapp Hatchò, 1 St Mary Axe, London, but this appears 

to be the office of his shipping line employers.  

     Two years later he came from St John, New Brunswick to Southampton on the ñMarburnò 

arriving 9th February 1925, giving his destination as Fern Bank, Broomhouse Road.  In 1930 he 

voyaged from St John on 10th January to Liverpool on the ñDuchess of Richmondò arriving on 

the 18th, bound for 54 Marlborough Road, Richmond, Surrey. On 2nd March he was back at St 

John again aboard ñMinnedosaò from Liverpool travelling as passenger 3rd class, ñintending to 

stay in Canada, address St. Lambert PQò.   

    Alfred died in Montreal, Canada, aged 60 in 1944. 

      

     Alfred Jameson Waterlow lived latterly at Fern Bank, Broomhouse Road, Fulham, but in 

the 1911 census only Julia is at home there, with 1 servant; she claims to have been ñmarried 30 

yearsò, thus 1880-1.  However Alfredôs death on 28th January 1925 at the age of 82 is registered 

at Marylebone; no grant of probate is listed for him.  Julia then moved at some stage to 14 Priory 
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Road, Kew, Surrey, but went down to Cornwall at the outbreak of the Second World War with 

her daughter Maud and died in the Falmouth Nursing Home (registered as surname Waterlow) 

on 8th January 1940, aged 85. Probate was granted to solicitors in the sum of £3,031-8s-1d.   

 

 

4.1.1    A spurned wife 

 
    What then became of Alfredôs wife, Fanny after 1879?   In the 1881 census she is an annuitant 

(pensioner) staying with her brother Herbert William Taylor Cresswell at 10 Dynevor Road, 

Richmond, Surrey. She is shown as head of household, and as ñwife, marriedò.  There are no 

servants here then. She petitioned for divorce from Alfred in 1883. 

    By 1891, she has moved to the south coast, living at ñGwennafieldò, Alumhurst Road, 

Holdenhurst, just outside Bournemouth, still describing herself as married, but with no 

occupation or means indicated. She shares this house with one domestic servant, plus an elderly 

widow and her daughter as boarders, helping to make ends meet. The daughterôs occupation is 

one of the more amusing entries to be found in the census; ña badly-paid high-art embroidressò; 

it seems surprising that the enumerator accepted this in those strait-laced times!  

    In 1901, Fanny is still living in Bournemouth, but has moved to ñMay Fairò, West Cliff Road, 

with just one servant attending to her in this smart house. She is ñliving on own meansò, and yes, 

still shown as married. She is recorded as being a keen tennis player around 1905. By 1911 she is 

back in London, at Kensington, but later moved out to Cambridgeshire. She died on 12th 

September 1927 at her home, the Whaddon Vicarage near Royston aged 84. Probate was granted 

to solicitors in the sum of £3,544-10s-6d.   

    It seems that Alfred never married Julia, in England at any rate, and Frances also never re-

married.    

 

 

4.2   James Jameson Waterlow  1844 ï 1871 
 

    James appears to have been the only one of Alfred Waterlowôs four sons that led an entirely 

blameless life, albeit a tragically short one.  As we have seen, in 1861 he was a stationerôs 

apprentice living with his parents at 47 Finsbury Square.  

    He married Kate Frances Lawson Sisson on the 16th July 1868, aged 24, at the parish church 

in the village of Edingthorpe, near the north-east coast of Norfolk.  Kate was the second daughter 

of the Reverend Joseph Lawson Sisson, at that time rector there, and his wife Jane who was born 

in Bath, Somerset. Kate was born in the spring of 1845 at the nearby village of Southrepps. In 

the 1851 census the family is shown at Milk Hill, Mundesley, Norfolk where Joseph is shown as 

the rector of Edingthorpe and there are by now four children.  

    

    James and Kate had just two sons, as 

follows: 

 

James Francis    

born 25th April 1869 at Marylebone 

William Alfred    

born 23rd April 1871 at Marylebone 

 

whose stories are told in the following 

sections.  

  

    Directories show that they were then living 

at 42 Queens Road, St Johns Wood, close to 
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his brother Alfred. This house, an elegant Regency villa like others in the road, still survives, 

though extended; the right-hand one in our picture above.  

  

    James Jameson Waterlow died on the 17th January 1871 at Reigate in Surrey, aged just 26, and 

before the birth of his second son.  

 

   In the 1871 census, taken in early April, the widowed Kate is with her son James, staying at the 

home of her sister-in-law Mary Jameson Harding and her family at Croydon Road, Reigate, 

looked after by no fewer than eight servants.  

    Ten years later, Kate is with her parents-in-law at 25 Park Crescent; they had helped to bring 

up her two children when they were younger.  James and William were away at boarding school 

on that 1881 census night.   

    On 10th August 1882 the widow 

Kate was re-married from Park 

Crescent, to Arthur William Wray 

at the age of 36 at St Marylebone 

parish church (pictured). Arthur was 

a solicitor of 14 Hillôs Place, Oxford 

Street whose father Henry was, like 

Kateôs, a minister in the church. 

Alfred James Waterlow and Joseph 

Lawson Sisson were witnesses.  

      Kate and Arthur do not appear 

in the 1891 census, so were 

presumably on holiday abroad then. 

By 1894 they were living at Elm 

Hatch, Westfield Park, Hatch End, Middlesex. Kate was widowed again before 1911, when the 

census shows her living at Holmwood, Waxwell Rise, Pinner ñof private meansò with 1 servant. 

She lived to the good age of 86, passing on in late April 1931.   

   

 

4.2.1   James Francis Waterlow 1869 ï 1942 
 

     In 1881, James and Kateôs eldest son was a boarder at Reigate Grammar School, later moving 

up to Charterhouse School at Godalming, Surrey.  By 1891 aged 21 he has become a stationer 

with the family firm (WB&L, in this case) and in the census for that year and 1901 as already 

noted is staying with his grandmother Isabella Waterlow at Great Doods, Reigate and Strathray 

House, Hampstead, respectively. In the latter, he is recorded as having occupation ñStationer ï as 

Employerò   

    In between, James fought as a member of the 5th Queenôs Royal Regiment in the South 

African War in which he was mentioned in dispatches, being awarded the D.S.O in 1900 and 

also the Queen's medal with six clasps. It is not clear whether he had already forsaken the 

stationery business and become a career soldier before that conflict, but like his uncle Alfred 

Jameson Waterlow was no doubt a volunteer, probably also with the HAC.   

 

    According to the official biographical sources, James Francis was married only once, to 

Rosalie Lorenz, but she was in fact his second wife. Cora Maria J. Blissett became the first 

Mrs James Waterlow in early 1904, at Marylebone. Cora was born in St. Helier, Isle of Jersey in 

1870 as Cora Gosselin, daughter of Thomas (a shipwright) and his wife Maria.  In 1871 they 

were at 12 Don Road, St Helier, and Thomas was away from home on census night. From 1881 

to 1891 at least they were at Rival Cottage, Albert Road, George Town, Jersey and in the latter 

yearôs census Cora is curiously shown as Thomasôs step-daughter; she is working as a 

photographerôs assistant and has a younger sister Bertha aged 9. 
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     Before 1901 Cora married a gentleman named 

Blissett possibly in France, then been widowed, and 

in the census that year was staying in London at the 

very smart, newly built Great Central Hotel 

adjoining Marylebone railway station (right).  

    

    On 30th January 1908 the shipping registers show 

ñMrs. James Waterlowò (occupation: ñLadyò) 

making an unaccompanied voyage from London to 

Port Said, and possibly on to Sydney, Australia by 

the ñMoldoviaò, and no return journey is recorded. 

The marriage evidently did not last long, and they 

do not appear to have had any children; this may be 

when she sailed off into the sunset?  In 1910 James petitioned for divorce, citing a Charles 

Barsdorf as co-respondent, and Cora is recorded living at 71a Ebury Street, Belgravia. In the 

summer of 1911 she embarked on her third marriage, to Barsdorf at St George, Hanover Square; 

one wonders how long that one lasted? 

 

    On completion of his Boer war service, James remained on reserve with the Territorials in the 

4th Border Regiment, rising to the rank of Colonel and awarded the T.D. (Territorial 

Decoration), while also remaining an Honorary Captain in the Regular Army.  

   He voyaged from London to Sydney NSW during 1913, presumably returning a few weeks 

later. Upon the outbreak of the Great European War in 1914 he naturally went straight off to 

serve his country again, at the age of 45 and was once more mentioned in despatches. 

    During this war service James met and then married Rosalie Marie Lorenz in 1916, probably 

in Switzerland; Rosalie was the daughter of Alphonse Lorenz of Monthey, Canton du Valais 

there. There were again no children. 

  

    By 1925, James and Rosalie were living at ñMerivaleò, Wellington Road, Hatch End, 

Middlesex, near to his mother Kate and brother William. In 1927 they moved the short distance 

to 10 Beresford Road, Harrow, and sometime after 1930 finally to 5 Marlow Court, Pinner Road, 

Harrow.  

    On 8th September 1930 James, ñretired Colonelò arrived in New York from London aboard the 

ñMinnetonkaò, in transit for Canada, but was back in Liverpool as soon as the 20th, from 

Montreal on the ñDuchess of Athollò, giving his address as the Badminton Club, Piccadilly. 

    

    James died during the third major war he had seen, on 19th November 1942 at the age of 73. 

Rosalie survived him by a further 21 years, passing away in late 1963 aged 85 in the North 

Buckinghamshire registration district.  

   

 

 

4.2.2 William Alfred Waterlow  1871 ï 1931 

 
    Though his recently-widowed mother Kate was staying at Reigate at the time of the 1871 

census, she had evidently moved back to central London by the time of Williamôs birth on 23rd 

April, probably at his grandparentsô house, 25 Park Crescent.  

    In the 1881 census, he is a boarder at Frant Green School, Sussex, moving up to Marlborough 

College in Wiltshire at around 13 years old in 1884, and completing his education in Germany. 

     He then studied law and in 1891 was normally resident in rooms at 128 Grayôs Inn Buildings, 

Holborn, but in the census is staying with his grandmother and brother James at Great Doods, 

Reigate, with occupation shown as Solicitorôs clerk (Law), aged 19 on that Easter weekend.  
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     The ñTimesò shows that William passed the Law Society exams in London in June 1892. He 

was then articled to Sir Thomas Payne (a common surname in the Waterlow family, as we shall 

soon see) of Messrs. Payne, son & Pollock at Great St Helenôs, City of London; was admitted to 

the bar in 1896 and then practised as a solicitor.  

    William was a keen rugby player during the 1890s, turning out for the Marlborough Nomads 

and East Sheen (where he was captain), and also for the Middlesex County team.   

    

     From at least 1894 to 1901, William was living with his mother Kate and stepfather Arthur 

Wray at Elm Hatch, Hatch End, Pinner, Middlesex. According to our family legend William 

Jaggers was ñcoachman to William Waterlowò and this must surely refer to this period, he 

probably acted as a general manservant about the house, and valet to the young lawyer also. He 

left this service about 1900 and returned to central London.     

    William Alfred was appointed as a Director of Waterlow Bros & Layton Ltd in 1898, and later 

became Managing Director and then company Chairman, continuing as such after the re-merger 

with Waterlow & Sons Ltd in 1920.    

 

    William Waterlow married Adelaide Hay Gordon, the younger daughter of Thomas Gordon 

of Grosvenor Street, Edinburgh, in that city on 30th April 1904. She was born around 1872 in 

Edinburgh and in the 1881 census this family is at 1 Grosvenor Street in the St George district 

off the city where Thomas is shown as a banker, with mother Isabella and elder brother Stewart.   

      In 1891 however she is staying at Ketton, near Berwick upon Tweed, with her grandfather 

Stewart Stewart, a widowed farmer and his daughters. Ten years later she is back home at 

Grosvenor Street where her father Thomas has a new wife Hannah who is only 7 years older 

than Adelaide.     

    William and Adelaide made their first married home either again with the Wrayôs at Elm 

Hatch or very close by in Westfield Park, Hatch End, and their two children were born there as 

follows:- 

 

William James  born 20th March 1905 

Thomas Gordon (Tom) born 2nd January 1911 

 

    William juniorôs story is told in the next sub-section below. Tom Waterlow attended 

Marlborough School, then married Helen Elizabeth Robinson at St Paul, Knightsbridge on 21st 

April 1938, aged 27. Helen was born in early 1907 in the parish of St. Giles, City of London. 

Tom and Helen had three sons, James Gerard, Simon Gordon and John William. The family 

home was at Belhaven House, Dunbar, East Lothian, Scotland by 1965.  

   

    William, ñgentlemanò and Adelaide are recorded in the shipping registers making a voyage 

from Marseilles on 10th January 1908 on board the ñMarmoraò to Port Said, Egypt for what is 

clearly a holiday tour.  He was elected President of the Federation of Master Printers of Great 

Britain and Ireland, serving in 1914 and 1915, and of the London Master Printersô Association 

1914. In 1914-15 directories describe him as a Solicitor with his office at 25 Birchin Lane 

together with his cousin Mark.  

    During the Great War William was an active member of the City of London National Guard, 

in which he held a commission. He served as a Justice of the Peace for the county of Middlesex 

from 1918, was elected as Alderman for the Ward of Cornhill, City of London, and was knighted 

(K.B.E) on 1st January 1919.  

 

    In May 1921, Sir William and Lady Adelaide moved to a smart large house, ñWhyte Waysò, 

Harrow Weald, remaining there until 1929. He was appointed Sheriff of the City of London for 

1928-29, and then straightaway elected as Lord Mayor of London for the term 1929ï30, which 

was noted as an unusually rapid progression through these offices. He received decorations 
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including Knight Commander of the Order of Dannebrog, Commander Order of the Nile and 

Order of the Rising Sun of Japan (2nd class) in this period. 

 

    Sir William was created a Baronet on 28th October 1930, 

taking the title ñWaterlow of Harrow Wealdò.  His Arms are 

formally described thus (perpetuating several elements of his 

great-grandfatherôs) ñArgent, a lion rampant within a bordure 

nebuly, azure on a chief sable, two shin-bones saltire-wise, the 

dexter surmounted by the sinister, orò and Crest ï ñA demi-lion 

guardant azure, in the mouth a shinbone in bend, and holding 

between the paws a human skull, both orò with the motto Per 

Mortem Vinco (ñI conquer through deathò).  His recreations were 

listed in ñWhoôs Whoò as golf, tennis and fishing, and clubs: the 

Carlton, Conservative, and City Carlton. 

     

     As chairman of Waterlow & Sons, Sir William Waterlow faced two major high court cases 

from 1928, firstly as a key witness in the claim of Albert Gronow against the company for his 

ñunfair dismissalò as a senior director at the time of the 1921 re-amalgamation, then he had to 

shoulder much of the responsibility for the losses incurred by the Bank of Portugal, who sued 

over the great currency fraud of 1925. Both these case are described more fully in the company 

history, section 9 below. In 1928-29, he made several gruelling appearances as witness or 

defendant in court and had to resign his Chairmanship of the company as a result.  

     William and Adelaideôs city residence at around this time was 5 Balfour Place, Park Lane, 

London W1.  The fraud trial, one of the most complex in British legal history, went against 

Waterlowôs and this undoubtedly took a toll on Sir Williamôs health. He died of peritonitis on 6th 

July 1931 aged just 60 at 19 Manchester Street, Marylebone. The funeral service was held in St 

Paulôs Cathedral on 9th July, followed by interment at All Saints, Harrow Weald. One source 

states that had Sir William not died when he did, he would most likely have been brought before 

the courts again, possibly to face a prison sentence. Probate was granted in the sum of £57,942-

6s-1d. 

   Sir William was succeeded by his elder son, (William) James, who thus became 2nd Baronet.  

His wife Lady Adelaide Hay Waterlow was living at 10 Montague Place, Bloomsbury by 1938, 

and died on the 4th June 1957 at 8 Welbeck House, Welbeck Street, Marylebone, aged 85. The 

funeral was held at All Souls, Langham Place on the 7th. 

 

 

  

4.2.2.1 William James Waterlow  1905 - 1969 

 
     (William) James, the elder son of Sir William and Adelaide Waterlow, was educated at 

Marlborough then Trinity College Cambridge, where he was awarded a B.A. degree in 1927 and 

M.A. in 1932.  

    At Easter 1927 he is recorded voyaging out alone from Southampton on 26th March to 

Tangier, Morocco on the ñTjerimaiò for a holiday break, and back on the same route aboard the 

ñTabananò arriving home on the 14th April. His address is given as ñWhytewaysò, Harrow 

Weald; his parentôs home; he travels second class as a student.  

     James was sometime a director of Messrs. Evans Bros. Ltd and deputy chairman of Fleetway 

Publications. He served with the City of London Yeomanry Rifle Brigade in World War II from 

1939 (mentioned in despatches), was awarded the M.B.E in 1945 then commanded that regiment 

from 1947 to 1950. He became an Honorary Colonel of the Territorial Army in 1952 and served 

in that capacity until 1961, receiving the T.D.   

     Numerous civilian appointments included President of the Federation of Master Process 

Engravers 1951-53, President of the London Master Printers Association 1953-54 and President 


